
- Шановний Василю Васильовичу! Ви були од
ним із тих посадовців держави, який брав найак
тивнішу участь у ліквідації катастрофи на ЧАЕС із 
першого дня і переймався її проблемами упродовж 
усіх років. Відомо, ви знову нещодавно відвідали 
міста Чорнобиль і Прип’ять. Які враження, які спо
гади, які асоціації викликало це у Вас?

- Наші люди пережили багато потрясінь, зазнали тяж
ких випробувань і втрат:

- Чорнобильська катастрофа, наслідки якої вже 13 
років боляче відчувають на собі понад 3 млн. чоловік;

- руйнівний зсув у Дніпропетровську, який позбавив 
житла і майна 2000 чоловік;

- загибель шахтарів під час аварій на шахтах;
- катастрофічний паводок наприкінці осені в Закар

патті, який забрав життя 17 чоловік, зруйнував близько З 
тисяч осель, десятки кілометрів водозахисних споруд і 
комунікацій;

- численні жертви авіакатастроф в Еретрії, Арабсь
ких Еміратах, в Греції і пожежі в готелі «Тозбей» (Туреч
чина)...

Не знаю, які серце і розум треба мати, щоб спокійно 
і байдуже сприймати офіційну статистику про стан на

селения України. Щорічно від надзвичайних ситуацій, не
щасних випадків, різних утоплень і отруєнь гине майже 50 
тис. чоловік.

«МИ ВПЕРШЕ ЗІТКНУЛИСЯ З ТАКОЮ ПЛАНЕТАРНОЮ БІДОЮ. 
МИ ДІЯЛИ САМОВІДДАНО, НЕ ШКОДУЮЧИ ЖИТТЯ І ЗДО РО В'Я »

Інтерв’ю міністра України з питань надзвичайних ситуацій та у справах захисту населення 
від наслідків Чорнобильської катастрофи Василя ДУРДИНЦЯ



«МИ ВПЕРШЕ ЗІТКНУЛИСЯ З ТАКОЮ ПЛАНЕТАРНОЮ БІДОЮ. 
МИ ДІЯЛИ САМОВІДДАНО, НЕ ШКОДУЮЧИ ЖИТТЯ І ЗДОРОВ'Я...»

Отже, в припиненні цього жахливого 
процесу, в додержанні законодавства з 
питань Чорнобильської катастрофи, 
зміцненні системи захисту населення і те
риторій від надзвичайних ситуацій, все
бічному сприянні урядові і Президентові 
України в досягненні позитивних зрушень 
в економіці і життєдіяльності населення 
бачу своє покликання, службовий і гро
мадянський обов’язок, обіймаючи нині по
саду міністра МНС України.

Щодо моєї особистої участі в ліквідації 
наслідків катастрофи, то справді, органи 
управління і сили, підпорядковані Міністер
ству Внутрішніх Справ України (на той час 
я був першим заступником міністра) пер
шими пішли на приборкання реактора, ре
жимні заходи і упорядкування діяльності 
у 30-кілометровій зоні, регулювання по
токів евакуації та виконання інших завдань, 
які щоденно диктувала нам обстановка. 
Сьогодні, з відстані 13 років, всі «розумні» 
знають, які помилки ми зробили, що ро
били так або не так.

Ми тоді не мали права на зволікання 
з протидією руйнації і рятуванням насе
лення. В іншому ми справді часто помиля
лись, але не навмисно, не через невігластво. 
Просто ми вперше зіткнулись з такою 
планетарною бідою і, попри всі балач
ки політичного або кон’юнктурного за
барвлення про нашу нібито неспро
можність, ми діяли самовіддано, не шко
дуючи життя і здоров’я, ми свято вірили у 
те, що діємо заради народу, заради Бать
ківщини. Так воно і було насправді.

Стосовно нещодавньої робочої поїздки 
у зону відчуження, зазначу, що її голов
ною метою було вивчення організації і 
стану справ в Адміністрації зони, ефектив
ності інженерних заходів, пов’язаних з 
весняним водопіллям...

Щодо вражень і спогадів, то присутній 
біль за втрачений квітучий край, біль за 
так званих самоселів, кинутих напризво- 
ляще, і гордість, що ми вистояли тоді. А з 
приводу реактора, то кожного разу, коли 
буваю поруч з ним, відчуваю незахи
щеність людини перед силами природи 
та некерованої технології, проте, водно
час, і її велич, здатність приборкувати сти
хію та переборювати будь-які труднощі, 
гостріше відчуваю свій обов’язок зроби
ти все необхідне для усунення катастроф.

- Кого б ви хотіли згадати, повер
таючись у ті дні, а про кого й говори
ти не хотілося б...

- Коротко відповім так: згадую постійно, 
не тільки в річницю Чорнобильської катас
трофи, усіх тих, з ким ішли в наступ на па
лаючий реактор, який загрожував життю 
мільйонів українців, самому існуванню на
шої землі, як осередку цивілізації. Та не 
тільки нам, нашим сусідам, а й усій Європі, 
фактично всьому світові. Це був безпре
цедентний бій в історії людства із силою 
стихії, яка вирвалася з-під контролю лю
дини. І таке ніколи не забудеться. Зга
дую і конкретних людей, яких добре знав, 
і тисячі безіменних героїв, які кидали себе 
в пекло палаючого реактора, аби зупини
ти трагедію для мільйонів, для України.

Ми всі свято вірили тоді в те, що ре
актор треба приборкати за будь-яку ціну, 
бо навіть найбільша - вона була б мізер
но малою, порівняно з тією, що могло б 
трапитися, якби ліквідатори не взяли його 
під контроль. Що ж до того, кого не хоті
лося б згадати добрим словом, то я їх і не 
згадую. Якщо й були ті, хто чимось кри
вив душею, мужністю, то їх виявилося дуже 
мало. А герої - ім’я їм легіон. їм і слава, їм 
і шана, їм і пам’ять українського народу та 
й усього людства.

- З вичайно , не за гл и б л ю ю ч и сь  у 
помилки м инулого, викликані насам 
п е р е д  з а а н га ж о в а н іс т ю  на т о д іш н і 
п о л іти ч н і п о с т у л а ти  б а га ть о х  н а у 
ко в ц ів , як вам и нин і спр и й м аю ться  
їхні прогнози, зокрема і стосовно впли
ву катастроф и на з д о р о в ’я л ю д ей , і 
які р е а л ії п о стч о р н о б и л ьсь ко ї м е д и 
цини сьо го дн і?

- Зрозуміло, що і в перші дні аварії, і 
пізніше як оцінки наукових авторитетів 
щодо заподіяної лихом шкоди населен
ню України, насамперед безпосередньо 
постраждалим від радіації, так і прогнози 
вчених на майбутнє не збігалися. Одні 
бачили ситуацію трагічною, інші дивили
ся оптимістичніше. На жаль, правда вия
вилася на боці тих, хто усвідомив ядерну 
катастрофу не тільки як страшну біду для 
постраждалих, а й як довготривале лихо 
для всієї людності України. Статистичні 
дані про стан здоров’я постраждалих 
свідчать, що за останні 11 років він знач
но погіршився. З 1988 року кількість хво
рих серед ліквідаторів збільшилась у 2,7 
раза, а серед постраждалих дітей - у 2,5 
раза. Серед тих, хто проживає або про
живав на територіях радіоекологічного 
контролю, захворюваність зросла на

56,3%, серед евакуйованих та відселених - 
на 33,6%. Показник захворюваності серед 
дорослих та підлітків з 1987 року зріс у 3,7 
раза, а серед дітей до 14 років - на 91,0%.

Досліджуючи стан здоров’я постражда
лих дорослих та підлітків, медики дійшли 
висновку, що їх захворюваність перевищує 
захворюваність населення, яке не постраж
дало, на 4,1%. Найвищий показник і загаль
ної смертності серед дітей, які народжують
ся від постраждалих.

- Як ю ристові із багатим практичним 
досвідом  розв ’язання правових проблем 
- що вам видається в нинішньому законо
давстві стосовно чорнобильських аспектів 
таким, над чим варто продовжувати пра
цювати й надалі, сподіваючись на реальні 
досягнення, а що варто було б підправи
ти, а то й вирішувати по-інш ому?

- За час, що минув від прийняття Вер
ховною Радою України законів України, по
в'язаних з Чорнобильською катастрофою , ви
конано значний обсяг робіт з вивчення та 
подолання наслідків Чорнобильської ката
строфи.

Висновки, отримані на підставі матері
алів наукових досліджень, спрямованих на 
вивчення всього комплексу проблем, які 
виникли у зв’язку з аварією на Чорно
бильській АЕС, та досвід ліквідації наслідків 
катастрофи, набутий за останні роки, свідчать 
про те, що чинне законодавство не врахо
вує всі особливості проживання населення 
на територіях з підвищеними рівнями ра
діоактивного забруднення і вже не може 
сьогодні бути основою для створення сис
теми всебічного захисту людей, які постраж
дали внаслідок вибуху реактора.

На мій погляд, важливими напрямками, 
що повинні знайти втілення в змінах до чин
ного законодавства, є:

доцільність подальшого відселення жи
телів із місцевостей з підвищеними рівня
ми радіоактивного забруднення грунтів;

перегляд меж зон радіоактивного заб
руднення та переліку населених пунктів у 
них;

необхідність виділення та подальшого 
існування четвертої зони, доцільність наступ
ного відселення жителів із місцевостей з 
підвищеними рівнями радіоактивного заб
руднення грунтів.

Але слід зауважити, що внесення змін до 
чинного законодавства можливе - на думку 
Верховної Ради України - на підставі нової 
Концепції (Постанова Президії ВРУ від 
12.09.94 р. № 127/94-ПВ). Тому Національ
ною Комісією радіаційного захисту населення 
України, із залученням фахівців медицини, 
біології, екології, геології, економіки, сільсько
го господарства, права, психології та соціо
логії розроблено проект нової Концепції за
хисту громадян України у зв’язку з Чорно
бильською катастрофою. В проекті врахо
вано накопичений досвід українських, біло
руських та російських науковців щодо оцін
ки наслідків катастрофи, ефективності 
здійснення заходів радіаційного захисту, 
рекомендації Міжнародної комісії з радіа
ційного захисту, матеріали законодавчої 
діяльності інших держав.

- Ваша точка зору на сприйняття Чор
н о б и л ь с ь к о ї б ід и  У кра їни  по л іти ч н им , 
фінансово-економічним і науковим, істеб
л іш м е н то м  З а хо д у , на м іж н а р о д н е  
співробітництво в подоланні наслідків ка
тастроф и на ЧАЕС?

- Міжнародне співробітництво є однією 
із важливих складових частин мінімізації

наслідків Чорнобильської катастрофи. Зок
рема, позиція Міністерства у переговорно
му процесі з «великою сімкою» щодо 
закриття Чорнобильської АЕС полягає у 
необхідності врахування проблем зони 
відчуження, комплексу соціальних та еконо
мічних питань, до вирішення яких потрібно 
активно залучати міжнародні фінансові та 
технічні ресурси.

У рамках співробітництва з ООН торік 
було проведено конференцію донорів для 
реалізації міжвідомчої Програми міжнарод
ної допомоги регіонам, що постраждали 
внаслідок Чорнобильської катастрофи. За 
результатами цієї зустрічі виділено при
близно 1,3 мільйона доларів США для реа
лізації проектів: «Підтримка та розвиток 
центрів соціально-психологічної реабілітації», 
«Діагностика та лікування раку щитовидної

залози, лейкемії та захворювання лімфо
вузлі в  у д і т ей  та п і длі тк і в» і т. п.

Співпраця з Європейською Комісією в 
рамках програм TACIS, Інко-Копернікус на
дала змогу Україні отримати в минулому році 
понад 3 мільйони екю та налагодити на 
одному з українських підприємств вироб
ництво ліків для хворих на щитовидну за
лозу.

Активно розвивається двостороннє 
співробітництво з Чорнобильських питань. 
Зокрема, з Республікою Білорусь та Російсь
кою Федерацією.

- Василю Васильовичу, оскільки чор
нобильським и клопотам и, як уже с к а 
зано, ви перейм алися раніш е, а тепер 
вони - один з головних ф ункціональних 
напрям ків роботи М ін істерства , б езп е
речно, хотілося б почути про ваш і р о 
бочі плани й найближчі завдання, які вже 
визр іли  для зреал ізування?

- Як пріоритетні та нагальні напрямки 
діяльності Міністерства бачу:

забезпечення реалізації Програми діяль
ності Кабінету Міністрів України в частині 
«Ядерна та радіаційна безпека... Мініміза
ція наслідків Чорнобильської катастрофи»;

продовження роботи з проведення до
зиметричного моніторингу, який включає 
дозиметричну та тиреодозиметричну пас
портизацію населених пунктів, визначення 
доз внутрішнього опромінення за даними 
прямого виміру радіоцезію в організмі лю
дини, з метою комплексної оцінки доз оп
ромінення населення та формування про
грами з оптимізації заходів радіаційного за
хисту;

розгортання цільової програми в рамках 
якої проводиться комплексний радіоеколо
гічний моніторинг стану навколишнього се
редовища та здійснюється контроль продуктів 
харчування;

розширення розробок та впроваджень 
вітчизняної апаратури радіаційного контро
лю нового покоління;

введення в дію у зоні відчуження вироб
ничого комплексу «Вектор», який дасть змо
гу поховати радіоактивні відходи з дотри
манням усіх вимог надійного захисту насе
лення та довколишнього середовища на 
світовому рівні тощо.

Сьогодні основне дозове навантаження 
на забруднених територіях до 90-98 відсотків 
населення отримує за рахунок внутрішньо
го опромінення від споживання продуктів 
харчування місцевого виробництва, особли
во молока і м’яса, - 75-90 відсотків. Планом 
на цей рік передбачається суттєво понизи
ти або значно зменшити через харчування 
очікувану колективну дозу опромінення на

селення, яке мешкає на радіоактивно 
забруднених територіях. Тож одним із своїх 
важливих і конкретних завдань на найб
лижчі місяці вважаю постійний контроль за 
реалізацією коміплексу спеціальних, науко
во обгрунтованих контрзаходів у сільсько
му господарстві та переробній галузі, які 
сприятимуть очищенню їжі від радіоактив
них домішок. Успіх цієї роботи залежить 
від професіоналізму і рівня свідомості тих, 
кому її доручено. І роль фахівців нашого 
Міністерства тут висока.

- В ідом о, що М ін істе рство , попри 
ско р о ч е н е  а си гн ув а н н я  д о  Ч о р н о 
бильського фонду, вживає усіх заходів, 
щ об с коригувати використання кош тів 
таким  чином, аби соц іальну допом огу 
потерпілим від авар ії на ЧАЕС, насам
перед л ікувальну й оздоровчу, м акси
мально зберегти . П росимо вас конк
ретизувати напрями ц іє ї роботи МНС, 
оскільки такі запитання часто поруш у
ються людьми при зустрічах із ж урна
л істам и .

- Відповідно до розрахункових даних, 
на цей рік на соціальний захист населен
ня, яке постраждало внаслідок Чорно
бильської біди, необхідно 4 мільярди 408 
мільйонів гривень. Державним бюджетом 
на всі заходи, пов’язані з ліквідацією 
наслідків катастрофи, передбачено 1 
мільярд 746 мільйонів 800 тисяч гривень. 
Із них на соціальний захист 1 мільярд 310 
мільйонів 100 тисяч гривень, тобто забез
печеність близько 30% від потреби. Отже, 
виникає необхідність встановлення пріо
ритетної системи фінансування видатків, 
пов’язаних з реалізацією положень Зако
ну України «Про статус і соціальний за
хист громадян, які постраждали внаслідок 
Чорнобильської катастрофи», з першочер
говим виділенням коштів на невідкладні 
роботи та виплати, пов’язані з соціальним 
захистом населення, а саме: наданням пільг 
і компенсацій потерпілим дітям (згідно зі 
статтями Закону); безоплатним придбан
ням ліків за рецептами лікарів (пункт 1 час
тини 1 статті 20, що поширюється на всі ка
тегорії постраждалих); оплатою лікування 
хворих у стаціонарах спеціалізованих ме
дичних закладів за умови, що відсутність та
кого лікування може призвести до леталь
них наслідків; придбанням радіоактивного 
йоду для лікування хворих на рак щито
видної залози; забезпеченням лікарськи
ми засобами та іншими матеріалами ме
дичного призначення (одноразові шпри
ци, системи для переливання крові, кате
тери, перев’язочний матеріал, реактиви) для 
лікування в стаціонарах хворих, які пост
раждали внаслідок Чорнобильської катаст
рофи; виплатою пенсій; виплатою компен
сацій інвалідам за втрату здоров’я та до
помог на оздоровлення; компенсацією 
вартості продуктів харчування за медични
ми нормами громадянам, віднесеним до 1 
та 2 категорії; забезпеченням санаторно- 
курортними путівками постраждалих, відне
сених до категорії 1, а також категорії 2, у 
яких захворювання пов’язані з наслідками 
катастрофи; будівництвом житла для пе
реселення громадян із зони безумовного 
(обов’язкового) відселення та створенням 
належних соціально-побутових умов про
живання в місцях компактного переселен
ня; самостійним переселенням громадян 
з радіаційно забруднених територій та бу
дівництвом житла для тих, хто належить до 
постраждалих категорії 1.

Отож, видатки за іншими статтями 
фінансуються за залишковим принципом 
- після фінансування пріоритетних на
прямків.

- Щ о вам хотілося б сказати людям, 
яким уразила чи зачепила ядерна ка
тастрофа, усім громадянам України, на 
чиїй землі вона відбулася, у зв ’язку з 
тринадцятою річницею авари на ЧАЕС?

- Для мене особисто, мабуть, як і для 
всіх тих, хто пройшов через «сатанинську 
пожежу» Чорнобиля, 13 річниця - день 
скорботи, день пам’яті про мужніх людей, 
які заради нас, живих, пішли в небуття, день 
нагадування про необхідність бути пиль
ними до техногенних небезпек.

Користуючись нагодою, хотів би звер
нутися до всіх ліквідаторів, до всіх, хто заз
нав лиха від катастрофи: держава в еко
номічній кризі, коштів катастрофічно не 
вистачає на вирішення найневідкладніших 
проблем, від яких залежить доля країни, але 
і за цих умов чорнобильські питання пост
ійно перебувають у полі зору Президента 
України, уряду і міністерства, і соціально 
найболючіші проблеми все ж таки розв’я
зуються і будуть розв’язуватися рік у рік 
успішніше разом з поступовим поліпшен
ням ситуації в країні.

- Дякую.

Розм ову вів 
Г р и го р ій  КРИМ ЧУК.


